
P R O T O K Ó Ł   Nr XIX/2008 

z Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie 

odbytej w dniu 28 kwietnia 2008 r. 

w sali narad Urzędu Miasta i Gminy w Bornem Sulinowie 

 
 

Sesję Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie w dniu 28 kwietnia 2008 r. otworzył  
i jej przewodniczył Przewodniczący Rady Miejskiej GRZEGORZ NATKAŃSKI.  
 
Na wstępie powitał Komendanta Powiatowego Policji Józefa Hatałę, Komendanta 
Komisariatu Policji w Bornem Sulinowie Andrzeja Dziemianko, Zastępcę Komendanta 
Powiatowego Państwowej StraŜy PoŜarnej Jerzego Szeligowskiego, Burmistrza Gminy 
Renatę Pietkiewicz-Chmyłkowską, Zastępcę Burmistrza Bogdana Korpal, Delegata do Rady 
Powiatowej Zachodniopomorskiej Izby Rolniczej Władysława Kostrubca, radnego 
powiatowego Krzysztofa Zająca, przewodniczących jednostek pomocniczych gminy, 
kierowników jednostek podległych gminie, radnych Rady Miejskiej i pozostałe osoby 
przybyłe na sesję.  
 
Po tym stwierdził, Ŝe na ustawowy skład Rady – 15, w Sesji uczestniczy 13 radnych,  
co stanowi quorum i podejmowane uchwały przez Radę będą prawomocne. 
 
Listy obecności radnych i zaproszonych gości stanowią załączniki nr 1,2 i 3 do protokołu. 
 
Po tym Przewodniczący RM przystąpił do realizacji punktu Sesji pn. „Ustalenie porządku 
obrad”. 
 
 
Ad.2) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe porządek Sesji radni otrzymali wraz z zawiadomieniem  
i zapytał, czy są propozycje zmian do porządku dzisiejszych obrad. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska powiedziała, iŜ chciałaby wprowadzić 
autopoprawkę w pkt 11 porządku obrad ppkt 5 w uchwale w sprawie ustalenia dopłat za 
dostarczoną wodę i odprowadzanie ścieków dla gospodarstw domowych, polegającą na 
zmianie kwot dopłat do cen wody i ścieków na 0,90 zł netto za 1 m³ + naleŜny podatek VAT. 
Powiedziała, Ŝe projekt przedmiotowej uchwały zawierający autopoprawkę kaŜdy radny 
otrzymał, a przegłosowanie autopoprawki proponuje przy omawianiu uchwały. 
 
Innych propozycji zmian nie zgłoszono. 
 
Porządek Sesji Rady Miejskiej w dniu 28 kwietnia 2008 r.  przedstawiał się następująco: 
 
1. Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum. 
2. Ustalenie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołów z poprzednich Sesji Rady Miejskiej: 

− Nr XVII/2008 z 19 marca 2008 r., 
− Nr XVIII/2008 z 4 kwietnia 2008 r. 
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4. Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja radnych powiatu o ich pracy w Radzie Powiatu. 
6. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o pracach organów Rady. 
7. Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy. 
8. Informacje komendantów Państwowej StraŜy PoŜarnej i Ochotniczych StraŜy PoŜarnych  

o stanie bezpieczeństwa poŜarowego na terenie Gminy Borne Sulinowo za 2007 rok oraz 
określenie istotnych zagroŜeń poŜarowych. 

9. Sprawozdania komendantów Policji i StraŜy Miejskiej o stanie porządku i bezpieczeństwa 
publicznego za 2007 rok oraz określenie zagroŜeń i osiągniętych wyników. 

10. Rozpatrzenie sprawozdania z wykonania budŜetu Gminy Borne Sulinowo za 2007 rok 
oraz podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Burmistrza Gminy Borne Sulinowo  
z tytułu wykonania budŜetu Gminy Borne Sulinowo za 2007 rok. 

11. Podjęcie uchwał w sprawach: 
1) ustalenia terminu zebrania wiejskiego, na którym dokonany ma być wybór sołtysa; 
2) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dot. zbycia 

nieruchomości niezabudowanej połoŜonej w m. Łubowo, oznaczonej działką nr 470/2  
o pow.0,4800 ha); 

3) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dot. zbycia 
nieruchomości zabudowanej połoŜonej w m.Silnowo, oznaczonej działką nr 48/3  
o pow.0,1200 ha); 

4) dzierŜawy na okres 10 lat w drodze bezprzetargowej nieruchomości stanowiącej 
własność Gminy Borne Sulinowo; 

5) ustalenia dopłat za dostarczoną wodę i odprowadzanie ścieków dla gospodarstw 
domowych. 

 
12. Interpelacje, wnioski i zapytania radnych. 
13. Ustalenie terminu następnej sesji. 
14. Wolna Trybuna. 
15. Zamknięcie sesji. 
 
 
Ad.3) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe protokoły z Sesji Rady Miejskiej Nr XVII/2008  
i XVIII/2008 były wyłoŜone do wglądu i radni mieli moŜliwość zapoznania się z ich treścią.  
Po tym zapytał, czy są uwagi do protokołów. 
 
Uwag nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM poddał pod głosowanie 
przyjęcie protokołów z Sesji Rady Miejskiej Nr XVII/2008 z 19 marca 2008 r. i Nr 
XVIII/2008 z 4 kwietnia 2008 r.: 
- za głosowało 13 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Protokoły Nr XVII/2008 i Nr XVIII/2008 z Sesji Rady  Miejskiej w Bornem Sulinowie 
zostały przyjęte. 
 
Po tym Przewodniczący RM przystąpił do realizacji punktu obrad pn. „Sprawozdanie 
Burmistrza z działalności w okresie międzysesyjnym”. 
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Ad.4) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe wyczerpujące sprawozdanie z działalności Burmistrza 
Gminy w okresie międzysesyjnym radni otrzymali na piśmie i zwrócił się do nich, czy mają 
jakieś uwagi odnośnie przedstawionych informacji. Zwrócił się równieŜ do Pani Burmistrz, 
czy chce coś do tego sprawozdania dodać. 
Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie międzysesyjnym stanowi załącznik nr 4 do 
protokołu. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska powiedziała, Ŝe dostarczy do protokołu 
uzupełnienie dotyczące spotkań, jakie odbyła w okresie od złoŜenia sprawozdania do dnia 
dzisiejszego. Po tym uzupełniła informację w kwestii spotkania z Firmą REMONDIS, która 
wyraziła chęć przejęcia części działalności prowadzonej przez Przedsiębiorstwo Usług 
Komunalnych dotyczącej gospodarowania odpadami stałymi i naszym wysypiskiem. Dotyczy 
to równieŜ zbierania surowców wtórnych i segregacji odpadów. Poinformowała, Ŝe jest  
z firmą umówiona i zobaczy, jaką szczegółową ofertę przedstawi. 
Uzupełniła takŜe informację dotyczącą planu przestrzennego zagospodarowania Miasta Borne 
Sulinowo. Plan przestrzenny mieliśmy zamiar uchwalać w okolicach miesiąca maja, ale to 
uchwalenie przedłuŜy się – nie wie na jak długo. Gdyby przedstawiła do uchwalenia plan 
dostarczony przez architektów, cierpielibyśmy przez następne 10 lat, bo było strasznie duŜo 
błędów i pomyłek. Skierowano do Firmy „Integra”, która przygotowuje plan, wykaz 
wszystkich błędów. Projekt planu był sprawdzany działka po działce i na dzień dzisiejszy 
znaleziono 61 błędów.  
Po tym przekazała bardzo przyjemną informację, bowiem wczoraj powrócili nasi zawodnicy  
z Ogólnopolskiej Olimpiady MłodzieŜy w Bolesławcu. Nasz klub Taekwondo zdobył 
Wicemistrzostwo Polski na zawodach i stracił tylko 1 pkt do Mistrza Polski, a zawodnicy 
przyjechali ze złotymi i srebrnymi medalami. Poinformowała, Ŝe Rafał Szypulski zdobył złoty 
medal, Klaudia Włodarczak zdobyła złoty medal, Olga Michałkiewicz i Sylwia Sieniawska 
zdobyły srebrny medal. Zawodnicy zdobyli równieŜ brązowe medale. Wszystko to 
spowodowało, Ŝe nasze Województwo Zachodniopomorskie w klasyfikacji ogólnopolskiej  
z pozycji 16 przesunęło się na pozycję 4. Na koniec złoŜyła gratulacje wszystkim tym, którzy 
wspomagają klub. 
 
Przewodniczący RM zwrócił się do radnych, czy mają jakieś zapytania. 
 
Więcej głosu nie zabierano, w związku z czym Przewodniczący RM przeszedł do realizacji 
kolejnego punktu obrad pn. „Informacja radnych powiatu o ich pracy w Radzie Powiatu”. 
 
 
Ad.5) 
 
W punkcie obrad pn. „Informacja radnych powiatu o ich pracy w Radzie Powiatu” głos zabrał 
radny powiatowy Krzysztof Zając. Poinformował, Ŝe w ostatnim czasie odbyła się Sesja 
Absolutoryjna Rady Powiatu Szczecineckiego. Ponadto z tematów waŜnych dla mieszkańców 
Gminy Borne Sulinowo, poruszanych na sesjach Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie, dwie 
rzeczy zostały uściślone: 
1) droga Radacz-Juchowo zostanie zrobiona na przełomie czerwca i lipca br. (na odcinku 

drogi wojewódzkiej z Radacza w kierunku na Szczecinek i na odcinku skrzyŜowania na 
Jeziorki-Radacz do samego wyjazdu); 
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2) na drodze Borne Sulinowo-Krągi ma być zrobione pobocze i pasy do samego Bornego 
Sulinowa. 

Ponadto poinformował, Ŝe remont Al. Niepodległości w Bornem Sulinowie ma równieŜ być 
prowadzony ze środków własnych Starostwa. Na ostatniej Sesji Rady Powiatu podjęto 
uchwałę o zaciągnięciu  kredytu  powyŜej 1 mln zł na drogę w Bornem Sulinowie. Aktualnie 
Starostwo na tę drogę posiada 2 mln zł i na przełomie miesięcy czerwca i lipca powinny 
zacząć się roboty. 
 
Przewodniczący RM  powiedział, Ŝe nie są to wszystkie drogi, które potrzebują remontów, ale 
dobre i to. 
 
Po tym Przewodniczący RM przeszedł do realizacji kolejnego punktu porządku obrad pn. 
„Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o pracach organów Rady”. 
 
 
Ad.6) 
 
Przewodniczący RM przedstawił informację o pracach organów Rady następującej treści: 
 

„W okresie od ostatniej Sesji, na której przedstawiałem informację o pracach Rady 
Miejskiej w Bornem Sulinowie tj. w dniu 19 marca 2008 r., odbyły posiedzenia wszystkie 
komisje Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie. 
 
Komisja BudŜetowo-Gospodarcza odbyła dwa posiedzenia, na których: 
1) wypracowała stanowisko w sprawie przyjęcia sprawozdania z wykonania budŜetu Gminy 

Borne Sulinowo za 2007 rok i udzielenia absolutorium; 
2) zaopiniowała projekty uchwał będące przedmiotem dzisiejszych obrad. Opinie komisji  

o rozpatrywanych projektach uchwał przedstawiane będą w trakcie omawiania danego 
projektu uchwały. 

  
Komisja Rozwoju odbyła jedno posiedzenie, którego tematyka przedstawiała się następująco: 
1. Zaopiniowanie wykonania budŜetu Gminy Borne Sulinowo za 2007 rok w zakresie 

działania komisji. 
2. Informacje komendantów Państwowej StraŜy PoŜarnej i Ochotniczych StraŜy PoŜarnych o 

stanie bezpieczeństwa poŜarowego na terenie Gminy Borne Sulinowo za 2007 rok oraz 
określenie istotnych zagroŜeń poŜarowych. 

3. Sprawozdania komendantów Policji i StraŜy Miejskiej o stanie porządku  
i bezpieczeństwa publicznego za 2007 rok oraz określenie zagroŜeń i osiągniętych 
wyników. 

 
Komisja Rewizyjna odbyła dwa posiedzenia, których tematem była kontrola wykonania 
budŜetu Gminy Borne Sulinowo za 2007 rok i na tej podstawie wnioskowanie o udzielenie 
bądź nieudzielenie absolutorium Burmistrzowi Gminy Borne Sulinowo.  
 
W dniu 28 marca br. uczestniczyłem wraz z Wiceprzewodniczącą Rady Elzbietą Niepelt w 
Gali Konkursu MOCARZ GOSPODARCZY POWIATU SZCZECINECKIEGO 2008. 
Uroczystości odbyły się w Szczecinku w Kinie „Wolność”.” 
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Po tym Przewodniczący RM przeszedł do realizacji punktu Sesji pn. „Wystąpienia 
przewodniczących jednostek pomocniczych gminy”. 
 
 
Ad.7) 
 
W punkcie Sesji pn. „Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy” głos 
zabrali: 
 
- Sołtys sołectwa Radacz Halina Jaskółka zwróciła się z prośbą o wystawienie od miesiąca 

maja pojemników na śmieci w miejscach, gdzie są kąpieliska. Prosiła równieŜ o 
zamieszczenie tabliczek ostrzegawczych, Ŝeby zarówno mieszkańcy jak i osoby 
przyjezdne uwaŜali na Ŝmije. Poinformowała, Ŝe kiedyś to zjawisko tak nagminnie nie 
występowało, ale w ostatnich latach jest plaga Ŝmij. Zasugerowała, aby takie tabliczki 
umieścić przy kąpieliskach i miejscach, gdzie ludzie się spotykają. 

 
- Przewodnicząca Zarządu Osiedla Nr 2 w Bornem Sulinowie Stefania Soćko złoŜyła 

podziękowanie za ławki, które zostały ustawione przed ZOZ-em od strony ul. Orła 
Białego. 

 
- Joanna Starek podziękowała za przekazane środki finansowe na remont urządzeń 

melioracyjnych. Powiedziała, Ŝe jest to skromny zastrzyk, ale kaŜdy grosz się przyda. 
Ponadto będą starali się te urządzenia utrzymać w jak najlepszym stanie. Po tym 
poruszyła problem bobrów, które strasznie się rozpleniły i zatykają urządzenia 
melioracyjne, bo budują sobie domki. Jest to problem istotny, bo zalewane są pola 
rolników, co wiąŜe się z kosztami. Zwróciła się z prośbą, Ŝeby gmina włączyła się do tego 
tematu i jakoś ten problem wspólnie rozwiązać. Powiedziała, Ŝe rolnicy nie otrzymają 
dotacji za zalane pola. Ponadto Agencja Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa będzie 
wyciągała sankcje karne, bo dotacja na działkę obowiązuje na 5 lat, a jeŜeli ktoś działki 
nie będzie utrzymywał w naleŜytej kulturze rolnej, następują sankcje. 

 
- Sołtys sołectwa Uniemino Daniel Arapinowicz poruszył problem dojazdu młodzieŜy 

ponadgimnazjalnej do szkół w Szczecinku. Poinformował, Ŝe z jego miejscowości jest 10 
uczniów, którzy muszą dochodzić na pieszo do przystanku w Piławie lub w Silnowie.  
W związku z tym prosił o pomoc w zorganizowaniu dojazdu autobusu do wioski na godz. 
6.15, aby ułatwić młodzieŜy dojazd do Szczecinka. 

 
- Delegat do Rady Powiatowej ZIR Władysław Kostrubiec zabrał głos odnośnie poŜarów  

w Liszkowie. Zwrócił się do obecnych komendantów Policji i StraŜy PoŜarnej z 
zapytaniem, jak zabezpieczyć się przed tymi poŜarami. Poinformował, Ŝe jego ferma była 
3 razy podpalana. Podziękował StraŜy PoŜarnej, która na telefon szybko przybyła, bo 
inaczej ferma by się spaliła. Powiedział, iŜ wie, Ŝe 3 osoby złapano i zapytał, jakie sankcje 
zostaną wyciągnięte; czy zostanie udzielona nagana, czy teŜ będzie sprawa karna. 
ZauwaŜył, Ŝe jak będzie tylko nagana, to ta sytuacja będzie się powtarzać. Po tym 
nawiązał do poruszonego przez Panią Joannę Starek problemu bobrów. Stwierdził, Ŝe jest 
to juŜ tragedia. Poinformował, Ŝe w Rakowie pola ma juŜ zalane, a są one zgłoszone do 
programu na 5 lat. Teraz jak te zalane pola ujmie, bo plonu nie będzie, dostanie sankcje 
karne. Na niektórych działkach ma 30% utraty plonów, spowodowanych przez bobry. 
Ostatnio naliczył 12 tam i chociaŜ się je usunie, na drugi dzień są znowu zbudowane. 
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- Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska udzieliła następujących odpowiedzi: 
1. PlaŜe, tereny rekreacyjne są w gestii Centrum Kultury i Rekreacji i tam prosiła 

kierować swoje prośby. 
2. Odnośnie pojemników na śmieci powiedziała, Ŝe jak będzie ich brakować na terenie 

Radacza, wówczas naleŜy rozmawiać z Prezesem PUK-u. 
3. W sprawie dowozu młodzieŜy ponadgimnazjalnej powiedziała, Ŝe nie leŜy to  

w obowiązku ani w gestii samorządu. Natomiast za sprawę dowozów i wszelkich 
regulacji odpowiada w naszym Urzędzie Sekretarz Gminy Anna Gałązka. Myśli – ale 
zaleŜy to od przewoźnika tj. PKS-u – Ŝe moŜemy w tej kwestii rozmawiać i zgrać jak 
gdyby z dowozem naszych dzieci, jeśli będzie wolny termin,. Prosiła, aby w tej 
kwestii rozmawiać z Panią Sekretarz, która jest w stałym kontakcie z przewoźnikiem. 

4. JeŜeli chodzi o poŜary w Liszkowie to jest problem, który nęka tę gminę od lat. Wie, 
Ŝe sami mieszkańcy Liszkowa to robią w określonym swoim celu. Ponadto wszyscy 
we wsi doskonale wiedzą, kto to robi, ale nikt oczywiście nie poda nazwisk, bo nie 
chce się narazić. Powiedziała, Ŝe róŜne były pomysły na to, jak złapać kogoś kto ma 
udział w tym podpalaniu. W tym roku nam się to udało, a to dzięki Policji i StraŜy 
Miejskiej. Poinformowała, Ŝe zamieszane są w to osoby małoletnie. Teraz sprawę 
tokiem urzędowym naleŜy skończyć.  

 
Więcej głosu nie zabierano. 
 
Po tym Przewodniczący RM przystąpił do realizacji kolejnego punktu obrad pn. „Informacje 
komendantów Państwowej StraŜy PoŜarnej i Ochotniczych StraŜy PoŜarnych o stanie 
bezpieczeństwa poŜarowego na terenie Gminy Borne Sulinowo za 2007 rok oraz określenie 
istotnych zagroŜeń poŜarowych”. 
 
 
Ad.8) 
 
Przewodniczący RM udzielił głosu Zastępcy Komendanta Powiatowego Państwowej StraŜy 
PoŜarnej w Szczecinku. 
 
Zastępca Komendanta Powiatowego PSP Jerzy Szeligowski na wstępie powiedział, Ŝe 
przygotowana informacja zawiera zagadnienia kontrolno-rozpoznawcze oraz zagadnienia 
operacyjne. 
PowyŜsza informacja stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
W ramach zadań kontrolno-rozpoznawczych prowadzą kontrole obiektów uŜyteczności 
publicznej, zamieszkania zbiorowego, produkcyjno-magazynowych. Zwrócił uwagę, Ŝe 
najwaŜniejsza jest profilaktyka, aby ustrzec się przed poŜarem, czy innym miejscowym 
zagroŜeniem. Dlatego kontrole te prowadzone są w zakresie: przestrzegania przez zarządców 
wymagań budowlanych, wyposaŜania obiektów w ręczny sprzęt gaśniczy i inny jaki jest 
wymagany, przygotowania obiektów do działań ratowniczych. Poinformował, Ŝe w roku 2007 
dokonano łącznie 10 czynności kontrolno-rozpoznawczych i stwierdzono 12 
nieprawidłowości. Komendant Powiatowy PSP wszczął 8 postępowań nakazowo-
egzekucyjnych, w wyniku których wydano 6 decyzji administracyjnych i skierowano 2 
wystąpienia do innych organów i instytucji. W przypadku wydanych decyzji nie było 
odwołań do Zachodniopomorskiego Komendanta Wojewódzkiego PSP w Szczecinie. 
Szczególna uwaga była zwracana na obiekty słuŜące do letniego i zimowego wypoczynku. 
Skontrolowano 5 obiektów i stwierdzono 6 nieprawidłowości. Odnośnie bezpieczeństwa 
poŜarowego lasów powiedział, Ŝe lesistość na terenie Gminy Borne Sulinowo jest znaczna.  
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W tym zakresie przeprowadzono 1 kontrolę obejmującą 5 obiektów. Lasy na terenach 
popoligonowych są szczególnie niebezpieczne, bowiem zawierają pozostałości po 
poprzednich armiach – niewypały. Jeśli chodzi o zagroŜenia techniczne, chemiczne i 
ekologiczne skontrolowano 2 obiekty. Podkreślił, Ŝe szczególny nacisk w działalności 
kontrolno-rozpoznawczej – wzorem lat ubiegłych – kładziony będzie na przeprowadzenie 
tych czynności w obiektach uŜyteczności publicznej, magazynach i hurtowniach. 
W dalszej kolejności Zastępca Komendanta Powiatowego PSP przeszedł do omawiania 
zagadnień operacyjnych, czyli likwidacji skutków wszystkich zagroŜeń. Poinformował, Ŝe w 
2007 r. na terenie Gminy Borne Sulinowo było: 63 poŜary i 100 miejscowych zagroŜeń. 
Powiedział, Ŝe do informacji dołączone są 2 mapki, na których wskazano miejsca 
występowania poŜarów i miejscowych zagroŜeń. Z powyŜszego wynika, Ŝe najwięcej 
poŜarów wystąpiło w Liszkowie i okolicach, natomiast w zakresie miejscowych zagroŜeń 
najwięcej dotyczyło usuwania konarów drzew. Poinformował, Ŝe łącznie na terenie powiatu 
było 409 poŜarów, 548 miejscowych zdarzeń i były 23 fałszywe alarmy. Po tym przedstawił 
udział jednostek OSP przy likwidacji zagroŜeń na terenie Gminy Borne Sulinowo w 2007 r. 
ZauwaŜył, Ŝe jednostka OSP Silnowo praktycznie nie istnieje, a jest tylko na papierze. Nie 
powiodły się Ŝadne próby jej reaktywacji i nie ma oddolnej intencji, Ŝeby ta jednostka 
powstała. Poinformował, Ŝe Komenda Powiatowa PSP przeprowadziła 1 ćwiczenie na 
obiekcie uŜyteczności publicznej, a mianowicie w Ośrodku Chorych na SM Spółka z o.o. w 
Bornem Sulinowie. Celem tego ćwiczenia było sprawdzenie, jakie jest przygotowanie 
personelu do działań na wypadek jakiegokolwiek zagroŜenia, jakie są moŜliwości dojazdu do 
obiektu i jaka jest moŜliwość ustawienia sprzętu poŜarniczego oraz jak spisują się instalacje 
techniczne, które są w obiekcie. Jeśli chodzi o czas dojazdu do miejsca zdarzenia, to na 
terenie gminy w 80% ten czas dojazdu jest do 15 minut. Poinformował, Ŝe aktualnie wspólnie 
z Panią Burmistrz prowadzą rozmowy zmierzające do utworzenia jednostki OSP w Bornem 
Sulinowie. Zwracając się do radnych zachęcił, Ŝeby ta jednostka powstała, bo to gwarantuje 
bezpieczeństwo. Jednocześnie powiedział, iŜ nie mówi, Ŝe ma ona powstać za 10 minut, czy 
miesiąc, ale docelowo. Prosił, Ŝeby zwrócić uwagę na to, Ŝe powstaje coraz więcej obiektów 
słuŜących wypoczynkowi, a więc przyjeŜdŜają turyści takŜe z zagranicy, którzy patrzą, jak 
bezpieczeństwo poŜarowe w mieście jest zapewnione. Poinformował, Ŝe w Komendzie 
Powiatowej PSP na jednej zmianie słuŜbowej jest 7 straŜaków, w tym 4 kierowców (3 
straŜaków do gaszenia). Często występują takie sytuacje, Ŝe w jednym czasie są 4 zdarzenia, a 
o wyjeździe decyduje hierarchia waŜności. Dlatego jeszcze raz zachęcił, Ŝeby jednostka OSP 
powstała w mieście. Powiedział teŜ, Ŝe po stronie zarządców, czy właścicieli nieruchomości 
jest obowiązek, Ŝeby przygotować teren do prowadzenia działań ratowniczych; chodzi o 
nośność dróg dojazdowych i róŜnego rodzaju powierzchni. Zachęcił osoby odpowiedzialne w 
gminie za zarządzanie kryzysowe, aby wspólnie z osobą zatrudnioną w Starostwie 
Powiatowym w Szczecinku ustalić procedury postępowania z materiałami niebezpiecznymi, 
szczególnie, gdy pojawi się odpad niebezpieczny, sprawca nie jest ustalony, a zwłoka 
czasowa moŜe potrwać do kilkunastu dni. Na koniec swojego wystąpienia Zastępca 
Komendanta Powiatowego PSP podziękował Radzie Miejskiej, Pani Burmistrz Gminy oraz 
straŜakom jednostek OSP na terenie gminy za współpracę i skuteczne prowadzenie działań 
ratowniczych. 
 
Przewodniczący RM podziękował za wystąpienie i zwrócił się do obecnych, czy są pytania. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska na wstępie podziękowała za 
wyczerpujące sprawozdanie. Po tym powiedziała, iŜ informowała radnych, Ŝe będziemy 
zmierzać do innej formy reagowania na poŜary, aniŜeli utworzenie OSP. Zwracając się do 
Zastępcy Komendanta PSP powiedziała, Ŝe od niej nie zaleŜy utworzenie jednostki OSP w 
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Bornem Sulinowie, tylko od Rady Miejskiej czy uchwali środki finansowe na istnienie tej 
jednostki. Poinformowała, Ŝe czynione są starania, Ŝeby Ośrodek Szkoleniowy w Bornem 
Sulinowie bezpośrednio podporządkować Szkole Głównej PSP i jednocześnie ten ośrodek 
finansowany byłby z budŜetu państwa, a nie ze środków Komendy Wojewódzkiej PSP. 
Powstałaby wtedy komórka reagowania na wypadek poŜarów. Powiedziała, Ŝe nie 
podejmowała Ŝadnych działań w kierunku utworzenia OSP w Bornem Sulinowie.  
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe w informacji o stanie bezpieczeństwa poŜarowego Gminy 
Borne Sulinowo w 2007 r. jest napisane, Ŝe główną przyczyną poŜarów były niesprawne 
urządzenia grzewcze (kominy, piece) oraz wady instalacji elektrycznej. Właściciele 
nieruchomości (uŜytkownicy) w znacznej mierze nie dopełniają ciąŜącego na nich obowiązku 
poddawania kominów przeglądom kominiarskim. Powiedział, iŜ kiedyś było tak, Ŝe 
kominiarz niezaleŜnie od tego, czy ktoś go prosił czy nie, przychodził do domu raz w 
miesiącu i czyścił komin. Aktualnie tego zaniechano, potworzyły się komercyjne zakłady 
kominiarskie, a róŜnice stawek za usługi kominiarskie wynoszą nawet 700%. Sam tego 
doświadczył i uwaŜa, Ŝe jakiś porządek w tym zakresie powinien zapanować. Na dzień 
dzisiejszy nie wie, kto to powinien zrobić, ale uwaŜa, Ŝe praktyka w tamtych latach była 
bardzo dobra, bo nie trzeba było kominiarza zamawiać, tylko sam przychodził. Zapytał, kto 
powinien być inicjatorem uporządkowania sprawy przeglądów kominiarskich, aby to 
działanie było skuteczne. Prosił równieŜ o podanie adresów zakładów kominiarskich, aby 
moŜna było przeczyścić komin. Powiedział, Ŝe w sesji uczestniczą sołtysi, którzy równieŜ 
mają ten sam problem. 
 
Zastępca Komendanta Powiatowego PSP Jerzy Szeligowski powiedział, Ŝe czasokresy 
czyszczenia przewodów kominowych określa rozporządzenie Ministra Spraw Wewnętrznych 
i Administracji z kwietnia 2006 r. Z informacji, które uzyskał od kominiarzy wynika, Ŝe 
aktualnie obywatel moŜe sobie sam komin wyczyścić. Poinformował, Ŝe istnieje rejonizacja 
zakładów kominiarskich, a jako straŜ poŜarna współpracują z kominiarzami. Zasugerował 
radnemu, aby skontaktował się z ich jednostką w Szczecinku, gdzie uzyska dane teleadresowe 
zakładu kominiarskiego. 
 
Przewodniczący RM powiedział, iŜ chodzi mu o to, Ŝe jeŜeli obligatoryjny jest wywóz śmieci 
czy ścieków, to i powinno być obligatoryjne czyszczenie kominów w ramach bezpieczeństwa. 
 
Zastępca Komendanta Powiatowego PSP odpowiedział, Ŝe w tej materii nic nie moŜe pomóc, 
a z taką propozycją rozwiązania naleŜy zwrócić się do „laski marszałkowskiej”.  
 
Przewodniczący RM zwrócił się do radnych, czy mają jeszcze jakieś pytania. 
 
Więcej głosu w dyskusji nie zabierano. 
 
 
Po tym Przewodniczący RM przystąpił do realizacji kolejnego punktu obrad pn. 
„Sprawozdania komendantów Policji i StraŜy Miejskiej o stanie porządku i bezpieczeństwa 
publicznego za 2007 rok oraz określenie istotnych zagroŜeń i osiągniętych wyników”. 
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Ad.9) 
 
Przewodniczący RM udzielił głosu Komendantowi Komisariatu Policji w Bornem Sulinowie. 
 
Komendant Komisariatu Policji w Bornem Sulinowie Andrzej Dziemianko powiedział, Ŝe 
komisariat w Bornem Sulinowie obejmuje swoim zasięgiem 2 gminy: Borne Sulinowo i 
Barwice. Zwrócił uwagę, Ŝe jest to bardzo duŜy teren. Etatowo w komisariacie w Bornem 
Sulinowie powinno pracować 13 policjantów, w tym komendant, natomiast na koniec 2007 r. 
były 3 wakaty. Poinformował, Ŝe w chwili obecnej są juŜ 4 wakaty. Zagadką dla nich jest 
liczba mieszkańców Bornego Sulinowa, bowiem przez to miasto przemieszcza się duŜa liczba 
osób, a to z kolei wiąŜe się z tym, Ŝe mają problemy. Ubiegły rok był korzystny dla pracy 
policjantów, gdyŜ nastąpił pewien spadek ilości postępowań i wzrosła wykrywalność 
przestępstw w stosunku do 2006 r. W dalszej kolejności podał wyniki pracy policjantów w 
zakresie zdarzeń przestępczych, i tak: 
1) wszczęto postępowań   232 ( 2006r. – 266), 
2) zakończono postępowań  251 (2006 r. – 265), 
3) stwierdzono czynów    231 (2006 r. - 261), 
4) wykryto czynów     205 (2006 r. – 158), 
5) wykrywalność ogółem   88,74% (2006 r.  – 61%), 
6) kradzieŜy z włamaniem ogółem stwierdzono – 34  (2006 r. – 44), w tym: 

− do mieszkań       4 (2006 r. – 8), 
− do samochodów       3 (2006 r. – 4), 
− do sklepów        0 (2006 r. – 1), 
− do garaŜu       3 (2006 r. – 4), 
− do kiosku        0 (2006 r. – 1), 
− do domków letniskowych   1 (2006 r. – 4), 
− do zakładów        3 (2006 r. – 11), 
− do innych obiektów       8 (2006 r. – 11), 

Zwrócił uwagę, Ŝe nastąpił równieŜ duŜy wzrost wykrywalności kradzieŜy z włamaniem i w 
2007 r. wynosił 88,24% (2006 r. – 44%). 
Po tym podał pozostałe kategorie zdarzeń, które wystąpiły w 2007 r., a mianowicie: 
1) kradzieŜ mienia           62 (2006 r. – 70), 
2) rozbój/wymuszenie             1 (2006 r. – 2), 
3) uszkodzenie ciała            3 (2006 r. – 3), 
4) bójka/pobicie              4 (2006 r. – 6), 
5) zniszczenie mienia            19 (2006 r. – 21) 
6) jazda w stanie nietrzeźwości samochodem  28 (2006 r. – 22), 
7) jazda w stanie nietrzeźwości rowerem         56 (2006 r. – 34). 
Powiedział, Ŝe w tej chwili znacznie wzrosła kategoria przestępstw - jazda w stanie 
nietrzeźwości. 
DuŜym problem jest teŜ miejscowość Kłomino, gdzie odnotowano 18 zdarzeń kryminalnych, 
głównie kradzieŜy. Przedmiotem tych kradzieŜy są materiały budowlane, granitowe 
krawęŜniki i granitowa kostka brukowa. 
Komisariat przeprowadził równieŜ 92 postępowania sprawdzające, które miały na celu 
ustalenie zaistnienia przestępstwa. W 2007 r. po raz kolejny odnotowano wzrost czynności 
wykonywanych przez policjantów, a zleconych przez inne jednostki Policji, Prokuratury i 
Sądy, z 557 do 992. 
Powiedział, Ŝe najbardziej zagroŜona przestępczością jest miejscowość Borne Sulinowo, a 
zaraz po niej miejscowości letniskowe (Dąbrowica, Silnowo, Piława, Komorze, Ciemino), 
gdzie znajdują się domki letniskowe, które poza sezonem nie są dozorowane. 
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W 2007 r. KP Borne Sulinowo zarejestrował 117 podejrzanych, w tym 14 nieletnich 
sprawców czynów karalnych. W 3 przypadkach zastosowano środek zapobiegawczy w 
postaci dozoru Policji. Stwierdzono równieŜ 12 przypadków znęcania się nad rodziną, 19 
zniszczeń mienia, 1 krótkotrwałe uŜycie pojazdu, 2 oszustwa i 2 wypadki drogowe. 
Odnośnie pracy prewencyjnej Komisariatu Policji w Bornem Sulinowie osiągnięto 
następujące wyniki: 
1) wnioski o ukaranie do Sądu        61 (2006 r. – 93), 
2) mandaty karne         282 (2006 r. – 311), 
3) przeprowadzono wywiadów i ustaleń      992 (2006 r. – 577), 
4) przeprowadzono interwencji      519 (2006 r. – 645), 
5) wylegitymowano osób      1848 ( 2006 r. – 1587), 
6) zatrzymano osób poszukiwanych      22 (2006 r. – 28), 
7) zatrzymano i doprowadzono osób      121 (2006 r. – 153), 
8) zatrzymano na gorącym uczynku      47 (2006 r. – 59), 
9) zatrzymano praw jazdy        11 (2006 r. – 14), 
10) zatrzymano dowodów rejestracyjnych      50 (2006 r. - 52) 
Praca prewencyjna realizowana jest przez policjantów w ramach słuŜby patrolowej i 
obchodowej. W ramach tych słuŜb policjanci przeprowadzili 75 spotkań z młodzieŜą i 
pedagogami, ujawnili 13 nieletnich pod wpływem alkoholu. Ponadto w 2007 r. były 
prowadzone działania w zakresie prewencji kryminalnej w dwóch kierunkach na dwóch 
płaszczyznach, tj. prewencji fizycznej i społecznej. Kończąc swoje wystąpienie prosił o 
ewentualne pytania. 
Sprawozdanie z działalności Komisariatu Policji w Bornem Sulinowie w 2007 r. stanowi 
załącznik nr 6 do protokołu. 
 
W dalszej kolejności głos zabrał Komendant Powiatowy Policji Józef Hatała, który 
przedstawił kilka spraw organizacyjnych. Poinformował, iŜ to on podjął decyzję, Ŝe nie 
będzie zasadzek róŜnego rodzaju w Liszkowie, bo nie będzie pilnował jednej wsi czy jednej 
posesji, a odkrywał całą gminę czy cały powiat. Stwierdził, Ŝe nie stać go na to,  by tej 
miejscowości pilnować. Przypomniał, iŜ komendant i Pani Burmistrz powiedzieli kto to 
podpalał, wobec czego jest otwarty, Ŝeby jeden dzień poświęcić i przesłuchać ludzi w tej 
miejscowości i tę sprawę załatwić. UwaŜa, Ŝe tak naleŜy tę sprawę załatwić, a nie przez 
siedzenie po nocach i bieganie za 13-letnimi dziećmi. Powiedział, Ŝe stan etatowy w 
Komisariacie w Bornem Sulinowie się nie zmieni, bo nie ma z tego rejonu chętnych do pracy. 
Aktualnie u siebie na Komendzie ma 18 wakatów i ogłasza wszem i wobec, Ŝe przyjmie do 
pracy. ZauwaŜył, Ŝe za bezpieczeństwo odpowiada równieŜ gmina, więc wspólnie musimy 
podjąć jakieś kroki, Ŝeby przyjeŜdŜający turyści czuli się tu bezpiecznie i minimum 
bezpieczeństwa zapewnić. Odnośnie bezpieczeństwa na drogach powiedział, Ŝe od pewnego 
czasu uŜycza StraŜy Miejskiej fotoradaru, który ustawiany jest na terenie całej gminy. 
Fotoradar uŜyczany jest raz w miesiącu na cały tydzień. Zwrócił uwagę, iŜ przy jego obsłudze 
musi być minimum 2 straŜników i policjant. Jeśli Komendant SM nie zapewni 2 straŜników, 
to on zabierze ten fotoradar. Dlatego uwaŜa, Ŝe naleŜy pomyśleć o zwiększeniu obsady 
etatowej w StraŜy Miejskiej, a jest ona wtedy wydajna, gdy obsada wynosi 6 straŜników + 
komendant. Jednocześnie zaznaczył, Ŝe nie narzeka na współpracę ze StraŜą Miejską w 
Bornem Sulinowie, wspólnie układają słuŜby i działają w miarę efektywnie. Powiedział, Ŝe 
Borne Sulinowo jest gminą, która bardzo często organizuje róŜnego rodzaju imprezy, a to 
pochłania wiele sił i środków. Będzie musiał przysłać na zabezpieczenie 15-lecia miasta 12 
funkcjonariuszy na okres 3 dni, wtedy odkryje Szczecinek przy stanie etatów jakie ma. 
Poinformował, Ŝe Pani Burmistrz przedłoŜyła kosztorys na wynajęcie ochrony, który 
uwzględniał bardzo duŜe środki na ten cel. Dzięki wsparciu Komendy Wojewódzkiej Policji 
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ściągnie 8 ludzi, którzy równieŜ będą zabezpieczać imprezę przez 3 dni. Razem będzie około 
20 ludzi za darmo, poza wyŜywieniem i zakwaterowaniem funkcjonariuszy Policji ze 
Szczecina. W dalszej kolejności powiedział, iŜ dotarły do niego dokumenty dotyczące Zlotu 
Pojazdów Militarnych i stwierdził, Ŝe na dzień dzisiejszy wydaje opinię negatywną. Nie 
wyrazi zgody na zorganizowanie tego Zlotu, dopóki organizator nie przedłoŜy operatu 
zabezpieczenia, trasy przejazdu, kto będzie pilotował (nie ma podpisanego porozumienia z 
Policją). W związku z tym oczekuje od organizatora przemyślanego sposobu zabezpieczenia, 
bo ta impreza będzie trwała teŜ 3 dni. WiąŜe się to z duŜymi kosztami, jednak na ile będzie 
mógł, gminę Borne Sulinowo będzie wspierał swoimi siłami, ale oczekuje równieŜ 
zrozumienia i współdziałania ze strony Rady Miejskiej. Na tym zakończył swoją wypowiedź i 
prosił o ewentualne pytania. 
 
Radny Zbigniew Maltański poinformował, Ŝe wczoraj w Łubowie odbył się mecz w piłce 
noŜnej pomiędzy Orłem Łubowo a Gwardią Koszalin. Powiedział, Ŝe wielkie podziękowania 
naleŜą się dla słuŜb mundurowych - Policji i StraŜy Miejskiej, bo zabezpieczenie meczu było 
profesjonalne. Jakby zabezpieczenia porządku nie było, to i spokojnie by nie było. Po tym w 
imieniu Klubu „Orzeł” Łubowo, społeczeństwa Łubowa i swoim własnym złoŜył serdeczne 
podziękowania za profesjonalne zabezpieczenie meczu do samego końca, bo było bardzo 
bezpiecznie. 
 
Komendant Powiatowy Policji Józef Hatała powiedział, Ŝe te mecze to V czy VI liga, a 
musiał wysłać ludzi do obstawy. W ubiegłym tygodniu był mecz w Grzmiącej, gdzie 
przyjechało równieŜ ze 60 kibiców i teŜ musiał wysłać ludzi. ZauwaŜył, Ŝe kiedy są wolne 
soboty i niedziele, to policjanci muszą pracować. Tak naprawdę to te mecze nie powinny się 
odbywać, bo obiekty na których są rozgrywane, nie spełniają podstawowych wymogów 
bezpieczeństwa, a wszyscy prezesi klubów doskonale o tym wiedzą. Tym niemniej 
powiedział, Ŝe jest daleki od tego, Ŝeby wnioskować o nakaz zamknięcia tych obiektów. 
Jednak wiąŜe się to z ogromnymi kosztami, które Komenda Powiatowa Policji musi ponosić i 
wysyłać policjantów ze Szczecinka. 
 
W dalszej kolejności Przewodniczący RM udzielił głosu Komendantowi StraŜy Miejskiej w 
Bornem Sulinowie. Powiedział teŜ, Ŝe po tym głos zabierze Gminny Komendant 
Ochotniczych StraŜy PoŜarnych, który został przeoczony przy omawianiu bezpieczeństwa 
poŜarowego. 
 
Komendant StraŜy Miejskiej Ryszard Ihnatów powiedział, Ŝe przygotował sprawozdanie o 
stanie porządku i bezpieczeństwa publicznego na terenie miasta i gminy Borne Sulinowo za 
2007 rok, które uwzględnia w szczególności działania w zakresie: ścigania sprawców 
wykroczeń, utrzymania czystości i porządku, właścicieli tzw. pustostanów, ochrony zwierząt, 
znalezionych niewybuchów i niewypałów, zabezpieczenia imprez, współpracy z Policją i 
komórkami Urzędu Miasta i Gminy, a takŜe w zakresie czuwania nad porządkiem i kontrolą 
ruchu drogowego. 
PowyŜsze sprawozdanie stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
Komendant SM stwierdził, Ŝe w porównaniu do lat ubiegłych jest juŜ lepiej pod kątem 
czystości i porządków. Nie mniej jednak jest jeszcze duŜo problemów do załatwienia, 
szczególnie na terenie wiejskim, a mianowicie w zakresie odbioru ścieków ze zbiorników 
bezodpływowych, odbioru odpadów stałych, nadzoru nad psami i egzekwowaniem 
obowiązku szczepień. JeŜeli chodzi o miasto jest coraz ładniejsze, jest duŜo zieleni, ale 
występuje jeszcze problem pustostanów, które straszą. W tym kierunku są podejmowane 
działania, aby je doprowadzić do wyglądu, który by nie odstraszał. Jednak borykają się z 
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pewnymi trudnościami, bo StraŜ Miejska jest jednostką z ograniczonymi uprawnieniami. 
Często trudno znaleźć właścicieli tych pustostanów, bo są to ludzie spoza naszego terenu. 
Niemniej jednak udało się, dzięki współpracy z Policją, odnaleźć właścicieli niektórych 
pustostanów i zobowiązać ich do prawidłowego zabezpieczenia. Powiedział, Ŝe rok 2007 był 
dla niego rokiem rozpoznania i próbował róŜne problemy rozwiązywać w róŜny sposób. Na 
większość problemów znalazł panaceum, ale niektórych spraw StraŜ Miejska nie rozwiąŜe. 
Część spraw rozwiązują wspólnie z Komisariatem Policji w Bornem Sulinowie. Po tym prosił 
o ewentualne pytania, na które będzie starał się odpowiedzieć. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska powiedziała, Ŝe pracuje rok i 3 miesiące 
z nowym Komendantem StraŜy Miejskiej ku niezadowoleniu mieszkańców, którzy z racji 
przepisów prawa ponoszą czasami konsekwencje za nieprzestrzeganie np. ustawy o 
utrzymaniu czystości i porządku w gminach. Nie mniej jednak wobec wszystkich obecnych 
na sesji podziękowała komendantowi SM za to, Ŝe wsparł ją w najbardziej trudnych 
momentach i w takich, w jakich bez niego by sobie nie poradziła. Podziękowała równieŜ 
komendantowi powiatowemu i komendantowi naszego Komisariatu Policji za pomoc w 
rozwiązywaniu trudnych problemów. 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe wracamy do tematu bezpieczeństwa poŜarowego i oddał 
głos Komendantowi Gminnemu OSP Jackowi Jagodzkiemu. 
 
Komendant Gminny OSP Jacek Jagodzki na wstępie powiedział, Ŝe dane w sprawozdaniu, 
które radni otrzymali, trochę się róŜnią od danych wykazanych w sprawozdaniu Komendy 
Powiatowej PSP. W sprawozdaniu tym ujęte zostały równieŜ wyjazdy poza teren gminy i 
naszego powiatu. Poinformował, Ŝe w 2007 r. na terenie gminy było 55 poŜarów, w tym 32 
poŜary w samym Liszkowie, za co płacimy my - mieszkańcy. Przeciętny koszt wyjazdu 
samochodu do zdarzenia wynosi 1 tys.zł. W 2007 r. było 10 zdarzeń dotyczących poŜaru 
nieruchomości i 40 zdarzeń drogowych, do których wyjeŜdŜały OSP Łubowo i Juchowo. 
Ponadto w roku ubiegłym w okresie Świąt Wielkanocnych utonęły 3 osoby ze Szczecina w 
jeziorze Pile. Była to akcja droga, o czym mówił na Sesji w roku ubiegłym – koszt 43 tys. zł. 
W tym samym czasie spadła awionetka, ale pilota udało się uratować. Zwrócił uwagę, Ŝe w 
tym roku naleŜy zrobić wszystko, Ŝeby zadbać o jezioro Pile w sezonie letnim. Jest to akwen, 
po którym pływają na motorach, ale są teŜ nurkowie, którzy mogą się wynurzyć i ulec 
wypadkowi. Poinformował, iŜ były takie wypadki w Polsce, Ŝe ktoś na motorze wodnym 
przepłynął nurka. W dalszej kolejności przedstawił wydatki na działalność jednostek OSP. 
Poinformował, Ŝe na plan 90.682,27 zł wydatkowano 90.598,90 zł, co stanowi 99,9%. 
Decyzją Pani Burmistrz i jej Zastępcy zakupiono opony terenowe do samochodu Tarpan, 
dzięki którym straŜacy OSP Łubowo uratowali Ŝycie ludzkie w Liszkowie. Po tym 
poinformował o planowanych działaniach, a mianowicie: zakupie dla OSP Juchowo sprzętu 
do ochrony dróg oddechowych, represjach prawnych w stosunku do osób podpalających 
trawy i trzcinowiska, wyposaŜeniu łodzi ratunkowej WOPR przy OSP Łubowo w stanowisko 
sternika, podjęciu działań zmierzających do wymiany samochodu poŜarniczego Star 244P w 
Łubowie. W dalszej kolejności jako szef Wojewódzkiego Ośrodka Szkoleniowego 
potwierdził informację o zmianie podległości Ośrodka, ale nie pod Szkołę Główną, a Szkołę 
Poznańską, gdyŜ wtedy będą większe moŜliwości. Tak się dzieje dzięki władzom 
samorządowym Gminy Borne Sulinowo i podziękował za to. Powiedział, Ŝe dzięki decyzji 
Rady Miejskiej o przekazaniu działki, ten Ośrodek będzie dalej rozbudowywany. Na dzień 
dzisiejszy podjął taką decyzję, Ŝe jak będą siły i środki u niego, samochody z jego ludźmi 
będą interweniować w przypadkach zagroŜenia Ŝycia ludzkiego. Nie wie, jak to będzie 
wyglądało popołudniami, ale gdy będą w pracy - będą wyjeŜdŜać. Podkreślił, Ŝe to ma się 
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stać, ale nie wie za jaki czas. Poinformował, Ŝe Komendant Powiatowy PSP zatrzymał w jego 
Ośrodku samochód Jelcz z kierowcą zawodowym. Dlatego trzeba zrobić wszystko, Ŝeby 
obsadę tego samochodu uzupełnić i Ŝycie ludzkie czy mienie było ratowane 24 godziny na 
dobę. W tej chwili jest sam kierowca, który moŜe tylko kierować, rozwinąć wąŜ i włączyć 
pompę. Dlatego robią wszystko, Ŝeby byli chętni straŜacy i prosił, by wesprzeć te działania. 
JeŜeli powstanie oddział Szkoły Poznańskiej przy Ośrodku Szkoleniowym, to będzie 
moŜliwość interwencji poprzez szkołę, ale teraz trzeba zrobić wszystko, Ŝeby mieszkańcy 
miasta byli bezpieczni. 
 
Informacja o stanie bezpieczeństwa poŜarowego Gminy Borne Sulinowo w 2007 r. w zakresie 
działania jednostek OSP stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
 
Przewodniczący RM powiedział, iŜ wstąpiło w niego przekonanie, Ŝe od roku ubiegłego w 
StraŜy PoŜarnej się duŜo zmieniło i jest ona w dalszym ciągu od gaszenia poŜarów.  
Po tym w imieniu Rady Miejskiej podziękował komendantom StraŜy PoŜarnej, Policji i 
StraŜy Miejskiej za wyczerpujące sprawozdania, jak równieŜ wyczerpujące odpowiedzi na 
zapytania radnych. 
 
Po tym ogłosił 10 minut przerwy. 
 
Po przerwie Przewodniczący RM przystąpił do realizacji kolejnego punktu obrad pn. 
„Rozpatrzenie sprawozdania z wykonania budŜetu Gminy Borne Sulinowo za 2007 rok oraz 
podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Burmistrza Gminy Borne Sulinowo z tytułu 
wykonania budŜetu Gminy Borne Sulinowo za 2007 rok.” 
 
 
Ad.10) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe radni w odpowiednim terminie otrzymali materiały 
sprawozdawcze dotyczące wykonania budŜetu Gminy Borne Sulinowo za 2007 rok i myśli, ze 
się z nimi zapoznali. W materiałach wysłanych radnym jest równieŜ opinia Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Szczecinie o przedłoŜonym przez Burmistrza Gminy sprawozdaniu z 
wykonania budŜetu za 2007 rok, a takŜe wniosek Komisji Rewizyjnej o udzielenie 
Burmistrzowi Gminy absolutorium i opinia o wniosku Komisji Rewizyjnej. 
Po tym Przewodniczący RM zwrócił się do przewodniczącego Komisji Rewizyjnej o 
przeczytanie wniosku o udzielenie Burmistrzowi Gminy absolutorium. 
 
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Mariusz Gorgol przeczytał treść wniosku komisji w 
sprawie udzielenia Burmistrzowi Gminy Borne Sulinowo absolutorium z tytułu wykonania 
budŜetu Gminy na rok 2007, który stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe w odpowiedzi Regionalna Izba Obrachunkowa wydała 
pozytywną opinię o wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium 
Burmistrzowi z tytułu wykonania budŜetu Miasta i Gminy za 2007 rok, która stanowi 
załącznik nr 10 do protokołu. 
 
Po tym zwrócił się do Wiceprzewodniczącego RM o przeczytanie projektu przedmiotowej 
uchwały. 
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Wiceprzewodniczący RM Dariusz Czerniawski przeczytał treść projektu uchwały w sprawie 
rozpatrzenia sprawozdania z wykonania budŜetu Gminy Borne Sulinowo za 2007 rok i 
udzielenia Burmistrzowi Gminy Borne Sulinowo absolutorium z tytułu wykonania budŜetu 
Gminy Borne Sulinowo za 2007 rok. 
 
W dalszej kolejności Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
− za głosowało 13 radnych, 
− głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XIX/208/2008 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 28 kwietnia 2008 
r. w sprawie rozpatrzenia sprawozdania z wykonania budŜetu Gminy Borne Sulinowo 
za 2007 rok i udzielenia Burmistrzowi Gminy Borne Sulinowo absolutorium z tytułu 
wykonania budŜetu Gminy Borne Sulinowo za 2007 rok została podjęta jednogłośnie i 
stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 
 
 
Ad.11) 
Podjęcie uchwał. 
 
11.1 
 
Wiceprzewodnicząca RM ElŜbieta Niepelt przeczytała treść projektu uchwały w sprawie 
ustalenia terminu zebrania wiejskiego, na którym dokonany ma być wybór sołtysa (dot. 
wyboru sołtysa w sołectwie Kiełpino). 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy są uwagi do projektu uchwały. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
− za głosowało 13 radnych, 
− głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XIX/209/2008 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 28 kwietnia 2008 
r. w sprawie ustalenia terminu zebrania wiejskiego, na którym dokonany ma być wybór 
sołtysa została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 
 
 
11.2 
 
Wiceprzewodniczący RM Dariusz Czerniawski  przeczytał treść projektu uchwały w sprawie 
zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dot. zbycia 
nieruchomości niezabudowanej w Łubowie, oznaczonej w ewidencji gruntów działką nr 
470/2 o pow.0,4800 ha). 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy są uwagi do projektu uchwały. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
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− za głosowało 13 radnych, 
− głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XIX/210/2008 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 28 kwietnia 2008 
r. w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została 
podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 
 
 
11.3 
 
Wiceprzewodnicząca RM ElŜbieta Niepelt przeczytała treść projektu uchwały w sprawie 
zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dot. zbycia 
nieruchomości zabudowanej budynkiem byłej hydroforni w Silnowie, oznaczonej w 
ewidencji gruntów działką nr 48/3 o pow.0,1200 ha). 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy są uwagi do projektu uchwały. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
− za głosowało 13 radnych, 
− głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XIX/211/2008 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 28 kwietnia 2008 
r. w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została 
podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 
 
 
11.4 
 
Wiceprzewodniczący RM Dariusz Czerniawski przeczytał treść projektu uchwały w sprawie 
dzierŜawy na okres 10 lat w drodze bezprzetargowej nieruchomości stanowiącej własność 
Gminy Borne Sulinowo (dot.  przeznaczenia do dzierŜawy części budynku magazynowo-
produkcyjnego o łącznej pow. uŜytk. 376,40 m², połoŜonego na działce oznaczonej w 
ewidencji gruntów nr 87/51 przy Al. Niepodległości 45 w Bornem Sulinowie). 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy są uwagi do projektu uchwały. 
 
Przewodniczący Komisji BudŜetowo-Gospodarczej Ryszard Cywiński powiedział, Ŝe 
powyŜszy projekt uchwały był przedmiotem rozpatrywania na posiedzeniu komisji. Komisja 
wydała opinię pozytywną, jednakŜe wnosi, aby w umowie dzierŜawy na przedmiotową 
nieruchomość zawrzeć zapis zobowiązujący dzierŜawcę do wykonania estetycznego 
ogrodzenia w uzgodnieniu z tut. Urzędem oraz nasadzenia trwałego Ŝywopłotu wokół 
nieruchomości - w terminie 1 roku od daty zawarcia umowy. 
 
Po tym Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
− za głosowało 13 radnych, 
− głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
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Uchwała Nr XIX/212/2008 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 28 kwietnia 2008 
r. w sprawie dzierŜawy na okres 10 lat w drodze bezprzetargowej nieruchomości 
stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik nr 15 do protokołu. 
 
 
11.5 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe w pierwszej kolejności radni muszą przegłosować 
autopoprawki do projektu uchwały w sprawie dopłat do wody i ścieków, które na początku 
Sesji zgłosiła Burmistrz Gminy. Przypomniał, iŜ autopoprawki dotyczą zmiany kwot dopłat 
do cen wody i ścieków na 0,90 zł netto za 1 m³ + naleŜny podatek VAT.  
Po tym poddał autopoprawki pod głosowanie: 
− za głosowało 13 radnych, 
− głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
Autopoprawki zostały przyjęte jednogłośnie. 
 
W dalszej kolejności Przewodniczący RM zwrócił się do Pani Burmistrz Gminy, aby 
poinformowała, ile dopłacamy z budŜetu gminy do wody i ścieków. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska powiedziała, Ŝe zgodnie z ustawą o 
zbiorowym zaopatrzeniu w wodę i zbiorowym odprowadzaniu ścieków gmina w budŜecie 
przeznaczyła 600 tys. zł, a więc dopłacamy do wody na całym terenie i do ścieków na 
terenach, które są skanalizowane. PoniewaŜ ustawa o zbiorowym zaopatrzeniu w wodę i 
zbiorowym odprowadzaniu ścieków mówi wyraźnie czego mogą dotyczyć dopłaty, więc te 
dopłaty zgodnie z tą ustawą były skierowane na ten cel. Powiedziała, iŜ tak naprawdę jeŜeli 
gmina jest zasobna w instrument finansowy, moŜe wspomóc najuboŜszych mieszkańców 
gminy, którzy są właścicielami zbiorników bezodpływowych. Powołując się na ustawę o 
zbiorowym zaopatrzeniu w wodę i zbiorowym odprowadzaniu ścieków, te dopłaty nie bardzo 
moŜna było kierować. Prawo zabrania gminie dofinansowywanie osób prywatnych, jednakŜe 
moŜna przekazać jakąś kwotę do MGOPS-u i z tych pieniędzy Ośrodek mógłby dla osób 
najuboŜszych przekazywać celową dotację-pomoc na wyrównanie róŜnicy między ceną 
ścieków a tym, co ewentualnie gmina będzie chciała dopłacić i to teŜ nie równo wszystkim. 
Poinformowała, Ŝe wdroŜyła się w protokoły ze spotkań sołtysów z poprzednim burmistrzem 
i nie chce juŜ do tego wracać, ani obiecywać rzeczy niemoŜliwych. Powiedziała, Ŝe musimy 
rozmawiać o tym, w jaki sposób pomóc najuboŜszym mieszkańcom, bo to, Ŝe obowiązkiem 
korzystających ze zbiorników bezodpływowych jest odprowadzanie tych ścieków, nad tą 
kwestią nie ma co dyskutować. O tym stanowi prawo i jest to wymóg, czyli podstawowy 
obowiązek właściciela nieruchomości. MoŜna tylko dyskutować nad tym, czy ludzi stać, aby 
za opróŜnianie szamb takie kwoty płacić. Poinformowała, iŜ w momencie, kiedy wszystkie 
miejscowości zostaną skanalizowane, to te ceny się wyrównają i ceny w mieście będą jeszcze 
duŜo wyŜsze. Powiedziała teŜ, Ŝe zorientowała się, które rodziny (co nie płacą za wywóz 
szamba) korzystają z pomocy MGOPS. Okazało się, Ŝe np. w Radaczu na 19 rodzin, które nie 
płacą za wywóz szamb, jedna rodzina korzysta z pomocy Ośrodka, a więc reszta ma na tyle 
dobrą sytuację, Ŝe nie potrzebuje Ŝadnej pomocy. Mimo to, dopóki nie załatwimy sprawy 
skanalizowania gminy do końca, zaproponowano radnym w projekcie uchwały wprowadzenie 
dopłat dla gospodarstw domowych za przyjęcie ścieków dowoŜonych na oczyszczalnię 
ścieków ze zbiorników bezodpływowych. W związku z tym naleŜało na te dopłaty znaleźć 
pieniądze i znaleziono je w dopłacie, którą przekazujemy na tereny skanalizowane. Prosiła, 
Ŝeby pamiętać o tym, Ŝe ten problem dotyczy juŜ niewielu wiosek, które niebawem będą 
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skanalizowane. Poinformowała, iŜ po ostatnich rozmowach z Prezesem PWiK wie, Ŝe Radacz 
- jak dobrze pójdzie - ma być skanalizowany pod koniec 2008 r. Na dzisiejszej sesji ma być 
podjęta  uchwała o dopłatach, często w lokalach, których właścicieli stać na to, Ŝeby płacić za 
wywóz. Ale dochodzi do tego, Ŝe w Radaczu znów dzisiaj płynie rzeka ścieków. Zwróciła się 
do obecnych, ile razy gmina interwencyjnie moŜe te ścieki wywozić. Wydano nakaz 
wywiezienia 3 beczek ścieków z wylewających się szamb, ale kiedyś to się musi skończyć, bo 
to nie jest problem roku bieŜącego czy ubiegłego, a ciągnie się od zawsze. Powiedziała, Ŝe 
kiedyś ścieki wylewano na pola i problem się kończył. Teraz Ŝaden burmistrz nie wyda 
nakazu ani nie da firmie transportowej zezwolenia wywozu tych ścieków na pola, bo 
aktualnie są ściśle przestrzegane normy środowiskowe. Ustawa o utrzymaniu czystości i 
porządku w gminach dopuszcza sytuacje, kiedy te ścieki mogą być wywoŜone na pola do tzw. 
rolniczego ich wykorzystania, ale trzeba spełnić pewne warunki. Awaryjnie moŜna wywieźć 5 
m³ ścieków na dobę na pole właściciela, który o taką zgodę występuje. Podkreśliła, iŜ mówi o 
tym mając na myśli miejscowości: Uniemino, gdzie juŜ się sprawa reguluje, Radacz, który po 
prostu nie płaci a PWiK zerwało umowę i Dąbie, które płacze i płaci. Powiedziała, Ŝe w 
przypadku Dąbia są tam rzeczywiście ubodzy mieszkańcy i mają tymczasowego sponsora, 
który dla świętego spokoju zapłaci za wywiezienie ścieków, ale tak nie moŜe być. Dlatego w 
przypadku Dąbia naleŜy szukać innego rozwiązania, Ŝeby w jakiś sposób mieszkańcom ulŜyć. 
Natomiast tam, gdzie jest czasami złośliwe w wielu przypadkach niepłacenie, tego tolerować 
nie moŜna. PWiK wypowiedziało umowę, ale nie do końca zrobiło to zgodnie z prawem, bo 
zastosowano zbiorowe wypowiedzenie. W zasadzie nic nam do tego, bo sprawę wywozu 
regulują właściciele nieruchomości sami, podpisując umowę z firmą transportową, która 
ścieki wywozi. Powiedziała, Ŝe jest jedno wyjście: poszukanie innej firmy transportowej, z 
którą mieszkańcy podpiszą umowy. Ponadto ci, którzy są podłączeni do jednego zbiornika, a 
nie będą płacić za wywóz ścieków, zostaną do tego przymuszeni. Drogą decyzji 
administracyjnej udostępnią szamba, gmina podpisze umowę na wywóz ścieków z jedyną 
firmą transportową – PWiK, zapłaci, natomiast drogą komorniczą będziemy ściągać pieniądze 
od właścicieli nieruchomości.  ZauwaŜyła, Ŝe moŜe to grozić eksmisją rodzin, bo w końcu te 
długi narosną i nie będą mieli wyroku Sądu, iŜ gmina ma dać mieszkanie socjalne. Ponadto 
przepisy stanowią, Ŝe obciąŜając tych właścicieli, będziemy musieli stosować górną stawkę w 
taryfie, a więc są to duŜo wyŜsze kwoty. Zwracając się do Pani Sołtys Radacza powiedziała, 
Ŝe gmina musi - nie ze względu, Ŝe ktoś nie płaci – te ścieki wywieźć, ale z jednego powodu, 
Ŝeby nie wywołać epidemii. Dzisiaj mamy podjąć uchwałę o wprowadzeniu dopłat, ale 
problem wróci do nas za 2 lata. O tym chce rozmawiać szczególnie z Radaczem, jako 
pierwszą miejscowością, która ma być skanalizowana. Rozmowa dotyczyć będzie 
konieczności zawiązania wspólnot mieszkaniowych, bo PWiK będzie musiało podpisywać 
umowy na temat przyłączy ze wspólnotami. Wówczas jako wspólnota będą mieli instrument 
przymuszenia tych wszystkich, którzy nie płacą. JeŜeli są to ludzie, którzy nie mają pieniędzy, 
po prostu mogą wystąpić o pomoc do Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej. 
 
Radny Ryszard Cywiński powiedział, Ŝe jest to temat paskudny i nie do końca zgadza się z 
wypowiedzią Pani Burmistrz. Dopłaty do wywozu ścieków z szamb dotyczą przede 
wszystkim miejscowości popegerowskich, tj. Uniemina, Dąbia, Kiełpina, Radacza, Juchowa, 
Kądzielni. Poinformował, iŜ stało się tak, Ŝe w momencie kiedy Agencja Własności Rolnej 
Skarbu Państwa sprzedawała mieszkania, robiła to w najprostszy dla niego sposób, a 
mianowicie sprzedawała mieszkania włącznie z udziałem szamba. Zapytał, dlaczego w 
Bornem Sulinowie nie sprzedawano mieszkań z udziałem w sieci kanalizacyjnej. Dzisiaj jest 
tłumaczenie, Ŝe mieszkańcy wsi nieskanalizowanych są właścicielami mieszkań w bloku i 
mają problem wywozu ścieków z szamba sobie sami rozwiązać. MoŜe i sami by ten problem 
rozwiązywali, ale istnieje następny problem, a mianowicie koncesje. Koncesji miało nie być, 
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ale są jeszcze gorsze. Aktualnie ten kto ma koncesję, ma obowiązek wywozić ścieki na 
oczyszczalnię ścieków. Tak się składa nieszczęśliwie, Ŝe np. Dąbie leŜy w odległości 20 km 
od najbliŜszej oczyszczalni ścieków, stąd teŜ koszty wywozu ścieków z szamb są takie a nie 
inne. Mówi się, Ŝe nie moŜe być dopłat do wywozu ścieków ze zbiorników indywidualnych, 
ale w ubiegłym roku one były. W tym roku równieŜ podejmujemy uchwałę w tym zakresie, 
chociaŜ Pani Burmistrz mówiła, Ŝe nie wolno, ale jednak to robimy. W tym przypadku w 
okresie od 1 stycznia do 30 kwietnia br. w tych miejscowościach popegerowskich, gdzie 
mieszkają ludzie biedni i im się nie przelewa, będą musieli płacić 150,-zł za wywóz tylko 
szamba przy zarobkach w granicach 800,-zł. Stwierdził, Ŝe jest to bardzo duŜa kwota. 
Nawiązał równieŜ do wypowiedzi Pani Burmistrz, Ŝe będą eksmisje z mieszkań za 
niepłacenie za wywóz ścieków. Powiedział, Ŝe nie ma takiej moŜliwości, Ŝeby z 12 mieszkań 
w bloku wyeksmitować rodziny, a burmistrz z tym nic nie zrobi i nie da mieszkań socjalnych. 
Zwrócił się do Pani Burmistrz Gminy, Ŝe musi w tym temacie zadziałać. Powiedział teŜ, Ŝe za 
okres od stycznia do końca kwietnia br. mieszkańcy wsi nieskanalizowanych będą musieli 
zapłacić 16,-zł za 1 m³ wywiezionych ścieków przy czym, gdy mieszkańcy miasta płacą 4,66 
zł za 1 m³. Teraz, po uwzględnieniu dopłaty zapłacą 10,70 zł. Stwierdził, iŜ uwaŜa, Ŝe te 
wskaźniki są za duŜe dla mieszkańców tych wsi nieskanalizowanych, bo więcej niŜ 50% 
mieszkańców nie stać na takie płatności. Mimo, iŜ Komisja BudŜetowo-Gospodarcza, po 
analizie, przyjęła te proponowane stawki dopłat, on jako przewodniczący tej komisji i jako 
radny z tamtego terenu będzie głosował przeciw przyjęciu tej uchwały, bo uwaŜa, Ŝe jest ona 
niesprawiedliwa. Doszedł równieŜ do wniosku, Ŝe bogaty biednego nigdy nie zrozumie i to 
tak zostanie.  
 

Radny Dariusz Czerniawski powiedział, Ŝe problem jest znany, a o ściekach ze zbiorników 
bezodpływowych rozmawialiśmy na 2 ostatnich sesjach w róŜnych punktach porządku obrad. 
Co do jednego wszyscy jesteśmy zgodni, a mianowicie, Ŝe ten kto produkuje ścieki, musi za 
nie zapłacić. Spór natomiast toczy się głównie o wielkość tej zapłaty. Podstawową zasadą jest 
to, czy ścieki wywoŜone z szamb kiedykolwiek były tańsze od ścieków komunalnych na 
terenach skanalizowanych. Powiedział, Ŝe nie, nigdy nie były tańsze. Poziom tych cen 
skalkulowano na takim a nie innym poziomie, bo gdyby były ceny rynkowe i kilku 
operatorów działało na terenie naszego powiatu, chętnie by przyszli i powiedzieli: nie za 16,-
zł jak proponuje PWiK, oni to zrobią za 10,-zł. Poddał radnym pod rozwagę: dlaczego nie 
przyjdą. Odpowiadając stwierdził, Ŝe jest to nieopłacalne, bo nie ma zysku, a firmy są 
nastawione przede wszystkim na wypracowanie zysku. Poinformował teŜ, jak postępują w 
ościennych gminach, gdzie równieŜ ścieki wywoŜone są ze zbiorników bezodpływowych. 
PrzyjeŜdŜają prywatne firmy, ale najpierw Ŝądają zapłaty z góry, a dopiero potem pompują 
określoną ilość ścieków. Są teŜ na terenie naszego powiatu gminy, które w ogóle nie dotują 
do ścieków. Ponadto powiedział, Ŝe ceny za wywóz ścieków są w wielu gminach niŜsze, ale 
w wielu gminach są teŜ wyŜsze od proponowanych przez PWiK. Dlatego trzeba w tym 
zakresie znaleźć złoty środek, aby przetrwać czas do momentu aŜ powstanie sieć 
kanalizacyjna w całej gminie. Poinformował, iŜ czytał notatkę prasową dotyczącą miasta 
Gdańska, w której zawarto informację, Ŝe corocznie przez 4 lata muszą wzrosnąć o 15% ceny 
wody i ścieków, Ŝeby spełnić wymogi te, jakie Rząd Polski podpisał w umowie wchodząc do 
Unii Europejskiej (ochrona środowiska i szereg innych waŜnych spraw wynikających z 
umowy). Jeszcze raz podkreślił, Ŝe w naszym przypadku spór jest tylko o róŜnicę wysokości 
opłat, ale wszędzie tam, gdzie tereny są skanalizowane i większa aglomeracja np. Poznań i 
inne duŜe miasta, cena ścieków jest niŜsza. Natomiast w naszej gminie barierą jest odległość 
od oczyszczalni, która determinuje koszt przewozu wypompowanych ścieków. Transport jest 
drogi i wiemy o tym, Ŝe ceny nie spadają. Poinformował, Ŝe wczoraj dowiedzieliśmy się o 
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podwyŜce gazu, wcześniej była podwyŜka prądu i szereg innych rzeczy. Na koniec stwierdził, 
Ŝe proponuje się wsparcie w postaci dopłat, Ŝeby mieszkańcy dokładnie wiedzieli, ile gmina 
dokłada do ścieków. 

Radny Ryszard Cywiński powiedział, Ŝe nie moŜe juŜ tego słuchać, bo jako mieszkańcy wsi 
nieskanalizowanych mają płacić po 10,70 zł, natomiast było 8 zł z groszami. ZauwaŜył, Ŝe 
podwyŜka wynosi 25-30%. Nawiązał do wypowiedzi radnego Czerniawskiego odnośnie 
wzrostu cen wody i ścieków o 15% stwierdzając, Ŝe w Gdańsku zarabia się po 3,5 tys. zł, 
natomiast w jego miejscowości kto tyle zarabia. Takich osób jest mało, a pozostali zarabiają 
po 850,-zł.  

Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska powiedziała, iŜ prawda jest taka, Ŝe 
prędzej czy później za 2 lata po zakończeniu inwestycji wodociągowo-kanalizacyjnych 
wszystkie gminy zejdą z dopłat i zje nas wtedy cena wody i ścieków. To, o czym mówił radny 
Cywiński i tak bardzo się przy tym złościł, to nie jest kwestia tego, czy cena jest taka czy 
inna, bo ceny ścieków będą cały czas rosły. Mówimy o kwocie, jaką gmina ma przeznaczyć 
na dopłaty. Widzi jedną jedyną moŜliwość, a mianowicie zmniejszenia dopłat na odcinki 
skanalizowane i przeznaczenie tej kwoty na dopłaty do opróŜniania zbiorników 
bezodpływowych. Nie moŜna natomiast mówić o przymknięciu oka na wywoŜenie ścieków 
np. na pola. Poinformowała, Ŝe ustawa dopuszcza inne moŜliwości pozbywania się ścieków 
ze zbiorników bezodpływowych, ale w sposób zgodny z odrębnymi przepisami, czyli 
właściciel pola zgadza się na to, ma plan nawoŜenia albo, Ŝe wierzba tego wymaga.  Dla 
takich przypadków tylko i wyłącznie rada gminy musi określić w drodze uchwały, w 
zaleŜności od określonych warunków (np. zgodnie z ochroną środowiska czy z planem 
zagospodarowania przestrzennego), sposób dokumentowania wywozu ścieków. 

Przewodniczący RM powiedział, Ŝe w tej sprawie jest tyle problemów, Ŝe nie rozstrzygniemy 
ich na tej sesji. W związku z tym podda projekt przedmiotowej uchwały pod głosowanie. 
Przed tym zwrócił się do Wiceprzewodniczącego RM o przeczytanie treści powyŜszej 
uchwały. 

Wiceprzewodniczący RM Dariusz Czerniawski przeczytał treść projektu uchwały w sprawie 
ustalenia dopłat za dostarczoną wodę i odprowadzanie ścieków dla gospodarstw domowych, 
zawierający przyjętą przez radnych autopoprawkę. 
 
Po tym Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
− za głosowało 10 radnych, 
− przeciw głosowało 2 radnych, 
− głosów wstrzymujących się nie zgłoszono (1 radny nie głosował). 
 
Uchwała Nr XIX/213/2008 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 28 kwietnia 2008 
r. w sprawie ustalenia dopłat za dostarczoną wodę i odprowadzanie ścieków dla 
gospodarstw domowych została podjęta i stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 
 
Opinia Komisji BudŜetowo-Gospodarczej odnośnie analizowanych projektów uchwał stanowi 
załącznik nr 17 do protokołu. 
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Ad.12) 
 
W interpelacjach, wnioskach i zapytaniach głos zabrali: 
 
− Radny Ryszard Cywiński zapytał Zastępcę Burmistrza, które drogi gminne będą 

remontowe i prosił o podanie terminu rozpoczęcia tych remontów. Ponadto powiedział, iŜ 
wie, Ŝe przygotowanie do sezonu turystycznego jest tematem na sesję, ale chciałby 
uzyskać informacje na temat eksploatacji plaŜ, zwłaszcza plaŜy w Piławie. Na tę plaŜę 
zostały wyłoŜone pewne środki finansowe, ale prace nie zostały jeszcze skończone. Jest to 
duŜa miejscowość – turystyczna i  myśli, Ŝe warto by było dokończyć tę inwestycję. 

 
− Zastępca Burmistrza Bogdan Korpal udzielił następujących odpowiedzi: 

1. Odnośnie remontu dróg gminnych powiedział, Ŝe w maju będzie remontowana 
droga w Liszkowie, która przebiega po gruncie prywatnym. Ponadto będą 
prowadzone tylko remonty cząstkowe na drogach gminnych. W budŜecie gminy 
zostały środki w wysokości 70 tys. zł na cały rok, w tym jest 22% podatek VAT. 
W ramach tych środków tylko moŜna prowadzić remonty w tym roku, ale to nie 
będą remontowane jakieś wielkie odcinki dróg. Sprawa drogi Kiełpino-Kolanowo 
teŜ była podnoszona przez mieszkańców, ale jest to długi odcinek drogi. 
Poinformował, Ŝe kolejny raz zwrócono się do Nadleśnictwa Czaplinek o 
rozwaŜenie sprawy remontu tego odcinka. My jako gmina równieŜ kawałek 
odcinka drogi w Kolanowie będziemy naprawiać, przy udziale prywatnej osoby 
(damy materiał). Przyznał, Ŝe w temacie naprawy dróg poruszają się w sposób 
gospodarczy w granicach tych 70 tys. zł i nie są w stanie w sposób ewidentny 
polepszyć stanu dróg gminnych. 

2. W sprawie plaŜy w Piławie powiedział, Ŝe jest ona w zarządzie Centrum Kultury i 
Rekreacji i do ich kompetencji naleŜy bieŜące utrzymanie tego terenu. Natomiast 
co do dalszego inwestowania na terenie plaŜy w Piławie odpowiedział, Ŝe jest to 
kwestia raczej nie tego roku. Powiedział, Ŝe czekamy na środki, jakie moŜna 
uzyskać w ramach programów rozwoju obszarów wiejskich. 

 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska w uzupełnieniu wypowiedzi Zastępcy 
Burmistrza powiedziała, Ŝe wszystkie plaŜe przekazane są w zarząd do CKiR. Sezon letni 
zaczyna się  20 czerwca i do tego czasu plaŜe muszą być przygotowane, m.in. przewiezione 
zostaną pomosty. Dochodzi nowy pomost w Dąbrowicy, który został zakupiony od 
Spółdzielni „Słowianka” ze środków Urzędu Miasta i Gminy oraz mieszkańców. Pozostaje 
kwestia zatrudnienia ratowników, ale to leŜy równieŜ w gestii CKiR. Natomiast plaŜa w 
Łubowie zostanie wydzierŜawiona, ale ponownie zwrócił się ten sam dzierŜawca, mimo iŜ 
wypowiedzieliśmy mu umowę. Po długim weekendzie będą instalowane place zabaw w 
Noblinach i Juchowie, natomiast plac zabaw w Dąbiu przed instalacją wyposaŜenia wymaga 
jeszcze przygotowania terenu. Zakupione są równieŜ nowe kosze i pojemniki na śmieci. 
Podkreśliła, Ŝe do sezonu będziemy przygotowani, a temat ten zostanie omówiony na 
oddzielnej sesji. 
 
Radny Ryszard Cywiński prosił o zwrócenie uwagi na drogę gminną Juchowo-Okole, którą 
dzieci muszą dojechać około 3 km na przystanek do Dąbia, Ŝeby móc jechać dalej do szkoły. 
Poinformował, Ŝe w niedzielę jechał tą drogą i jej stan jest straszny, bowiem nie moŜna 
normalnie przejechać – grozi pozostawieniem podwozia. Dlatego prosił, aby ją wyrównać w 
ramach środków przewidzianych na bieŜące naprawy dróg. Ponadto stwierdził, Ŝe na sesji jest 
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zgłaszanych coraz więcej pytań do dyrektora Centrum Kultury i Rekreacji, dlatego prosił, 
Ŝeby równieŜ uczestniczyła w sesjach Rady Miejskiej. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska w kwestii uczestniczenia w sesji 
dyrektora CKiR odpowiedziała, Ŝe w tej chwili dyrektora zastępuje Pani Komorowska, gdyŜ 
dyrektor tej instytucji przebywa na urlopie macierzyńskim, więc wiąŜe obowiązki dyrektora 
Szkoły Podstawowej w Jeleniu z obowiązkami dyrektora CKiR. 
 
Radny Dariusz Czerniawski złoŜył podziękowania pracownikom Urzędu Miasta i Gminy za 
to, Ŝe w ubiegłym tygodniu na skwerze między ulicą Chopina a ulicą Konopnickiej posadzili 
ponad 2000 sadzonek buka, zagospodarowując ten teren. Szczególne podziękował paniom, 
bowiem 98% osób, które sadziły drzewka, to były panie, a które cięŜko pracowały do godziny 
18.00.  
 
Radny Zbigniew Maltański zapytał, kiedy będzie woda na cmentarzu w Łubowie. 
 
Prezes PUK Spółki z o.o. w Bornem Sulinowie Otton Wyszomirski odpowiedział, Ŝe jest 
zgłoszenie i w najbliŜszym czasie woda będzie. Poinformował, Ŝe na wszystkich cmentarzach 
w gminie woda juŜ jest, oprócz Łubowa. 
 
Więcej głosu w tym punkcie obrad nie zabierano. 
 
Przewodniczący RM przeszedł do realizacji punktu pn. „Ustalenie terminu następnej sesji”. 
 
 
Ad.13) 
 
Przed ustaleniem terminu kolejnej Sesji Rady Miejskiej głos zabrała Burmistrz Gminy  
Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska. Powiedziała, Ŝe dzisiaj odbyliśmy najwaŜniejszą sesję – 
absolutoryjną, która stanowi instrument sprawowania przez radnych kontroli nad 
wykonaniem budŜetu gminy za dany rok. Jest to coroczna specyficzna forma kontroli pod 
kątem prawnym, sprawozdań, wykonania budŜetu, prawidłowości stosowania zasad 
rachunkowości, przestrzegania dyscypliny budŜetowej i przestrzegania ustawy o finansach 
publicznych. Podziękowała radnym za jednomyślność w kwestii głosowania nad 
absolutorium. Podkreśliła, Ŝe był to rok bardzo cięŜki, a to absolutorium i opinia Regionalnej 
Izby Obrachunkowej są potwierdzeniem naszej wspólnej cięŜkiej pracy. Mimo, iŜ są róŜne 
pomysły jak ulŜyć mieszkańcom, to jednak naleŜy patrzeć na rozwój gminy pod kątem 
gospodarskim i tego, co dla tej gminy moŜna jeszcze zrobić. Powiedziała, Ŝe nie uciekniemy 
od naprawy ulic, chodników i tego, Ŝe musimy zmierzyć się z kanalizacją, a potrzeb i 
oczekiwań jest o wiele, wiele więcej. Stwierdziła, iŜ wie, jakie są potrzeby mieszkańców i ich 
niezadowolenie. Wie równieŜ, Ŝe Miasto i Gmina Borne Sulinowo będzie kiedyś takim 
miejscem, gdzie ludziom będzie Ŝyło się wygodniej i lepiej, ale jak wszyscy będziemy o to 
dbali. Po tym zaprosiła wszystkich obecnych na sesji na obiad do Pensjonatu „JOMIR”. 
 
Ustalono, Ŝe następna Sesja Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie odbędzie się pod koniec 
maja br. 
 
Po tym Przewodniczący RM przeszedł do realizacji punktu obrad pn. „Wolna Trybuna”. 
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Ad.14) 
 
W „Wolnej Trybunie” głosu nie zabierano. 
 
 
Ad.15) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe porządek obrad został wyczerpany i zamknął Sesję. 
 
 
Sesja Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie w dniu 28 kwietnia 2008 r. trwała od godz. 11.00  
do godz. 13.45. 
 
Na tym protokół zakończono. 
 
 
Protokołowała: 
Anna Łozińska 
 
 


